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[Text]
refitting the Centre Block, any consideration was given to 
retrofitting as far as handicapped requirements are concerned?

Mr. Speaker Fraser: 1 was going to say that I am glad you 
asked that question.

The Chairman: Well, I am glad you are going to have an 
opportunity to answer.

Mr. Speaker Fraser: There has been a lot of comment in the 
press and elsewhere about the Centre Block and other aspects 
of future directions of Parliament Hill. Last Wednesday the 
Board of Internal Economy, which all members in the House 
of Commons joined in establishing under new legislation and 
which is responsible for setting policy and strategic direction 
for the House of Commons, met at my invitation in the Centre 
Block. We invited a team of people from Department of Public 
Works to give us some indication of what they were planning.

Prior to that we had had a serious meeting a couple of weeks 
earlier with respect to the whole question of the fire danger in 
the Centre Block, which is high, and the immediate steps that 
the Board of Internal Economy took was to call for a review of 
in-house fire detection and prevention and evacuation capacity. 
Instructions were given the following week to upgrade that 
significantly.

But as I say, coming back to last Wednesday, here we were 
having a presentation of future plans, and one of the aspects of 
the first stage of this plan was to make changes in the Centre 
Block that would eliminate the very serious fire hazards that 
do in fact exist. It was about 8 p.m. at that point, and the fire 
bell began to ring. We had to evacuate the premises as a 
consequence of a fire on the fourth floor of the Senate. I 
cannot imagine anything that ought to instill in Members of 
Parliament a greater sense of urgency.

The Chairman: Burning down the buildings was not the 
solution you had in mind.

Mr. Speaker Fraser: That was not the solution, no.

The Board of Internal Economy called the Department of 
Public Works to our meeting because the board—which acts 
for the members of the House of Commons and is responsible 
to the members of the House of Commons, not to a depart
ment and not to the government—is concerned that perhaps 
departments, acting on their own and albeit in good faith, 
believe they have some kind of mandate to rebuild Parliament 
Hill without taking into account the interest and also the views 
of the members of the House of Commons.

I think I can indicate to you, Mr. Chairman, as chairman of 
the Board of Internal Economy, that the concerns you would 
naturally have are being vigorously addressed. We do not 
know quite yet how this is going to work out, but I can assure 
you, and I speak for the entire board, we intend to be very 
vigilant in looking after the interests of the Members of 
Parliament, because that is what we are mandated by law to 
do, and I think that includes saying to other departments that

[Translation]
tion de l’Edifice du Centre prévoit des modifications en vue de 
répondre aux besoins des personnes handicapées?

Le Président Fraser: Je me réjouis de ce que vous posiez 
cette question.

Le président: Et quant à moi, je me réjouis que vous ayez 
l’occasion d’y répondre.

Le Président Fraser: On a beaucoup entendu parler, dans la 
presse et ailleurs, de l’Edifice du Centre et d’autres aspects 
touchant l’avenir de la Colline. Mercredi dernier, le Bureau de 
régie interne, dont l’établissement en vertu d’une loi nouvelle a 
été possible parce que tous les députés ont décidé de faire front 
commun et qui est chargé d’établir la ligne de conduite et 
l’orientation stratégique de la Chambre des communes, s’est 
réuni à mon invitation dans l’Edifice du Centre. Nous avons 
invité un groupe de fonctionnaires du ministère des Travaux 
publics pour qu’ils nous donnent une idée de leurs plans.

Quelques semaines avant, nous avons tenu une réunion 
sérieuse au sujet de toute cette question du risque d’incendie 
qui se pose dans l’Edifice du Centre, risque qui est effective
ment élevé. Le Bureau de régie interne a alors immédiatement 
recommandé d’entreprendre un examen des mesures de 
détection et de prévention des incendies et de la capacité 
d’évacuation. La semaine suivante, les intéressés ont été 
enjoints d’apporter des améliorations appréciables sur ces 
plans.

Mais revenons à la réunion de mercredi dernier où l’on nous 
a fait part des plans proposés. En un premier temps, il s'agirait 
d’apporter à l’Edifice du Centre des modifications qui 
élimineront le très grave risque d’incendie qui existe effective
ment. Il était environ 20 heures, et l’alarme d’incendie s’est 
mise à sonner. Nous avons dû évacuer les lieux parce qu’un 
incendie s’était déclenché au quatrième étage du Sénat. Je ne 
puis imaginer d’incident pouvant faire davantage prendre 
conscience aux députés de l’urgence de la situation.

Le président: Une de vos solutions n’était manifestement pas 
de brûler les édifices.

Le Président Fraser: Non, ce n’était pas là la solution 
envisagée.

Le Bureau de régie interne a invité le ministère des Travaux 
publics à participer à sa réunion. Le Bureau, qui agit au nom 
des députés et qui relève des députés, plutôt que d’un ministère 
ou du gouvernement, craint que des ministères, agissant de 
leur propre chef et sans doute de bonne foi, se croient autorisés 
à reconstruire les édifices du Parlement sans tenir compte ni de 
l’intérêt ni des vues des députés.

Je puis vous assurer, monsieur le président, en tant que 
président du Bureau de régie interne, que nous tenons dûment 
compte des préoccupations que vous avez exprimées. Nous ne 
savons pas encore à quoi cela aboutira, mais je puis vous 
assurer, en me faisant le porte-parole de tout le Bureau, que 
nous avons fermement l’intention d’être vigilants et de 
défendre les intérêts des députés. Cela fait partie de notre 
mandat législatif, et je pense que cela inclut de faire claire-


